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Identificació de la sessió

Sessió: PLE EXTRAORDINARI I URGENT DEL DIA 30 DE GENER DE 2020
Ens: Ajuntament de Riudoms

PleÒrgan: 
ExtraordinàriaCaràcter: 

Sergi Pedret LlauradoPresident/a: 
M.Carme Alcoverro BeltranSecretari/ària: 

30 de gener de 2020Dia: 
19:30Hora d'inici: 

20:10Hora de finalització: 
Saló de PlensLloc: 

Assistents:

Sra. Núria Mas Folch (JUNTS)
Sra. Inmaculada Beatriz Parra Hipólito (JUNTS)
Sra. Judit Albesa Fontgivell (JUNTS)
Sr. Jordi Domingo Ferré (JUNTS)
Sr. Josep M. Bages Virgili (JUNTS)
Sra. Verònica Torres Ferrant (JUNTS)
Sr. Ricard Gili Ferré (ERC-AM)
Sra. Carme Cros Garrido (ERC-AM)
Sra. Maria Teresa Basora Gallisà (ERC-AM)
Sr. Arnau Salvat López (ERC-AM)
Sr. Enric Jódar Ciurana (CUP-AMUNT)
Sr. Jose Manuel Hernández Pérez (PSC-CP)

El Sr. Alcalde inicia la sessió dient: «Molt bona tarda a tots els aquí presents. Comencem
aquesta sessió plenària extraordinària i urgent d’avui 30 de gener de 2020 i ho fem seguint l’
ordre del dia».

ACORDS

 RATIFICAR LA URGÈNCIA DE LA SESSIÓ PLENÀRIA.

RATIFICACIÓ DE LA URGÈNCIA DE LA SESSIÓ PLENÀRIA.1. 

El Sr. Alcalde fa la següent intervenció: «El primer punt de l’ordre del dia, com és habitual en
les sessions convocades amb urgència, és aprovar la urgència de la sessió plenària. Hi ha un
motiu pel qual ha sigut convocada de manera urgent: és la voluntat tècnica i política que el
pressupost quedi aprovat abans d’entrar en el febrer, ja que hi ha projectes que depenen de l’
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aprovació d’aquest pressupost. Es tracta de projectes importants per a aquest govern i pel
municipi, com ara el Barranc del Portal que, com bé sabeu, no només depèn del nostre
pressupost, sinó també de subvencions d’altres administracions que marquen uns terminis d’
execució. Per tant, tot el que sigui reduir aquest termini és important, i també ho és aprovar
aquest pressupost abans del canvi de mes per tal de facilitar les tasques a l’àrea econòmica, ja
que és la més important a final de mes per al pagament de les nòmines dels treballadors. La
intenció és que l’eficàcia administrativa no quedi alentida per la gestió política. Aquests són els
motius de la convocatòria urgent d’aquesta sessió extraordinària d’avui»
 
A continuació el Sr. Alcalde dóna la paraula als portaveus dels diferents grups municipals, per
si volen fer cap intervenció.
 
El Sr. Enric Jódar, portaveu del grup municipal de la CUP, intervé i manifesta el següent:
«Respecte al que s’ha comentat del Barranc del Portal, si no ho he entès malament, aquesta
inversió corresponia a l’any anterior. Doncs voldríem saber perquè s’ha esmentat en relació
amb el pressupost 2020. Pel que fa als terminis, ja vam dir que considerem que aquestes
circumstàncies s’han de tenir en compte de cara a altres anys: hi poden haver al·legacions com
les que s’han presentat avui i que no afectin l’Ajuntament. Nosaltres creiem que aquesta sessió
hauria d’haver sigut convocada d’una altra manera. Un cop explicats els motius, ens
abstindrem en la votació de la urgència. Tanmateix, ho volíem deixar dit».
 
El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Jódar i manifesta el següent: «Enric, després et
contesto les dues qüestions».
 
I a continuació el Sr. Alcalde dóna la paraula al Sr. Ricard Gili, portaveu del grup municipal d’
ERC-AM, que manifesta el següent: «Bona nit. Deixeu-me dir que no entenem la pressa que es
manifesta avui. Vostès poden tenir motius que han explicat (voluntat tècnica i política), han
parlat de projectes pendents. Però sota el nostre criteri, han actuat d’una manera que no toca i
no han estat previsors. Hem sabut avui que hi hauria ple extraordinari a les 13:28 hores quan l’
alcalde ens ha contestat un WhatsApp en el qual li preguntàvem si allò que ahir ens havia dit
que era una possibilitat acabava produint-se. Considerem que avisar-nos ahir era excessiu,
però avui a les 13:28 hores. De fet, no hem rebut la documentació del ple fins les 14:38 hores,
a menys de cinc hores d’un ple sobre pressupostos. Ja vam haver de córrer a les festes de
Nadal i els vam dir que podia semblar que aquest govern no planificava bé. No han estat
previsors. Nosaltres vam anunciar que presentaríem al·legacions en el ple del dia 7 de gener.
Vostès ho sabien i ens podien haver demanat que les presentéssim com més aviat millor per a
facilitar-ne la tramitació. Perquè no ho han fet? Sincerament crec que no anem bé amb aquests
terminis. No pot ser que la qüestió més important que es debat al llarg de l’any en un
ajuntament, que són els pressupostos, es gestioni d’aquesta manera. I acabo amb una alerta i
una qüestió important. L’alerta: s’imaginen que ahir al vespre un ciutadà hagués anat a Correus
i hagués presentat una al·legació (cosa que podria haver fet)? De segur que avui l’Ajuntament
encara no tindria aquesta al·legació i per tant, quan arribés, vostès haurien de convocar un
altre ple extraordinari. Fem les coses amb una mica de previsió i amb una mica de marge. La
qüestió important: la manera en què aquest govern ha gestionat el ple d’avui sense donar gens
de marge, sense convocar una comissió prèvia, sense junta de portaveus, el grup d’Esquerra
que presenta les al·legacions i no les ha pogudes explicar a la resta de grups d’aquest ple... Jo
no sé quina és la voluntat del govern, però la del grup d’Esquerra és explicar els projectes que
porta a aquesta taula a la resta de grups amb antelació, i més quan són projectes tant
importants com el d’avui. Per tant, no ho hem pogut explicar ni al govern ni a l’oposició, no n’
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hem pogut parlar amb calma, no ens hem pogut explicar, no hem pogut debatre i mirar si hi
havia punts d’entesa. Aquesta gestió que s’ha fet del ple rebaixa la qualitat democràtica de l’
ajuntament i és un assumpte molt important. Nosaltres tenim molt clares les al·legacions que
presentem, però probablement la resta de grups no perquè no hem tingut temps d’analitzar-les i
això no hauria de passar. Doncs volem deixar constància que no s’hauria de tornar a gestionar
un ple així i menys un de pressupostos».
 
El Sr. Alcalde respon dient: «Molt bé. En tot cas, el ple de pressupostos ja es va dur a terme en
el seu moment on hi va haver debat i on tocava fer les intervencions corresponents. Entenc que
les al·legacions de les que vostè parla són polítiques. En el punt número 2 d’aquest plenari en
parlarem, però no són al·legacions que es puguin portar a debat perquè ja s’ha comunicat a
tots els presents que aquestes al·legacions no s’ajusten a les causes que recull la norma. Per
tant, no és el lloc ni el moment de presentar aquestes al·legacions, i per això s’ha convocat
aquest ple urgent. Com que no s’ha fet amb temps i de la manera corresponent, creiem que no
conculca ni priva de cap dret de participació política als grups municipals. Un cop fetes
aquestes intervencions, portem a votació l’aprovació d’aquesta urgència».
 
A continuació intervé el Sr. Jódar que manifesta: «Sergi, disculpa. El del Barranc del Portal ?».
 
El Sr. Alcalde respon dient: «Perdona, Enric. Sí. Ho tenia aquí apuntat i no he pensat a
contestar. Pel que fa a la consideració sobre els , agraïm el to i estem d’acord en quètimings
les aprovacions no han de tornar a caure en Nadal, per exemple. Ho tindrem en compte per a
les aprovacions pressupostàries següents. Pel que fa al Barranc del Portal, és una obra que
està finançada en el pressupost de 2019 però serà contractada el 2020. El que cal és
incorporar els romanents de l’any 2019 al pressupost del 2020, i fins que el 2020 no estigui
aprovat, no es pot realitzar aquesta incorporació de romanents en el pressupost. Aquest és el
motiu pel qual la firma de l’adjudicació de l’obra del Barranc del Portal està pendent de l’
aprovació del pressupost de l’any 2020. Disculpa perquè no havia pensat a contestar.
 
Molt bé. Un cop fetes les consideracions de cada un dels grups municipals, passem a la votació
de l’aprovació de la urgència d’aquesta sessió plenària d’avui, que és el primer punt de l’ordre
del dia».
 
Finalitzades les diferents intervencions, se sotmet a votació la ratificació de la urgència de la
sessió plenària.
 
D'acord amb alló que disposa l'article 79 del Real Decret-Llei 2568/1986, de 28 de novembre,
pel qual s'aprova el Reglament d'organització, funcionament i règim jurídic de les entitats locals,
i l'article 46.2.b) de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les bases del règim local, se
sotmet a la ratificació del Ple de l'Ajuntament la convocatòria de la sessió d'avui amb caràcter
extraordinari i urgent.

El Ple de l'Ajuntament acorda, amb l'abstenció dels Srs. Ricard Gili, Carme Cros, Maria Teresa
Basora, Arnau Salvat, Enric Jódar i José Manuel Hernández, i amb el vot a favor dels Srs.
Núria Mas, Jordi Domingo, Inmaculada Beatriz Parra, Verònica Torres, Judit Albesa, Josep
Maria Bages i l'Alcalde-President, aprovar la ratificació de la urgència d'aquesta sessió plenària.
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APROVACIÓ, SI ESCAU, D’INADMETRE LES AL·LEGACIONS PRESENTADES PEL GRUP
MUNICIPAL D’ERC-AM AL PRESSUPOST DE L’AJUNTAMENT DE RIUDOMS EXERCICI

 2020.

APROVACIÓ, SI ESCAU, D'INADMETRE LES AL·LEGACIONS PRESENTADES PEL2. 
GRUP MUNICIPAL D'ERC-AM AL PRESSUPOST DE L'AJUNTAMENT DE RIUDOMS
EXERCICI 2020

El Sr. Alcalde fa la següent intervenció: «Com tots heu rebut la documentació necessària d’
aquest punt, passem al torn d’intervencions. Començarem pel grup d’Esquerra que és qui
presenta les al·legacions».
 
A continuació intervé el Sr. Ricard Gili, portaveu del grup municipal d’ERC-AM, que manifesta
el següent: «Gràcies. El passat 7 de gener, el govern municipal format només per Junts per
Riudoms va presentar el pressupost de l’Ajuntament de Riudoms per aquest 2020. Tal com
vam explicar en aquell moment, aquest pressupost no és el d’Esquerra: hi ha elements que
compartim però d’altres que ens generen dubtes, algunes despeses que clarament cal reduir i
també diversos projectes que trobem a faltar. Per tot plegat, és evident que hi ha marge per a
millorar aquest pressupost. Per això hem plantejat un seguit de propostes de millora a partir de
nou al·legacions. Són unes propostes que giren al voltant de tres grans eixos: millorar l’
eficiència de l’ajuntament, potenciar la dinamització econòmica i turística, i augmentar la
despesa en polítiques socials i igualtat de gènere. Aquestes al·legacions són propostes
concretes per a millorar el pressupost. Que consti: no estem plantejant girar el pressupost del
govern com un mitjó ja que sabem que el govern no ho acceptaria de cap manera, sinó que el
que estem fent és plantejar propostes molt concretes que són del tot assumibles i que
millorarien el pressupost. De fet, algunes d’aquestes propostes formen part dels plans que el
govern de Junts per Riudoms ha aprovat en els darrers anys i que no està implantant. En
aquest sentit, volem també fer notar que el conjunt d’al·legacions proposades sumen un total
de 119.697 €, tan pel que fa a les noves despeses proposades com a les despeses que caldria
retallar, és a dir, que hi hauria un equilibri pressupostari. Aquests 119.697 € són només un 1,62
% del total del pressupost. Insisteixo: estem proposant accions molt concretes de millora, fins i
tot podríem dir que petites intervencions quirúrgiques per a millorar el pressupost.
 
Ara sí que entro en matèria amb les nou al·legacions que hem presentat. Començaré exposant
breument les set primeres i a continuació quins projectes destinaria amb el pressupost estalviat.
 
- Primera al·legació: proposem reduir un 25 % les partides de despesa destinades a publicitat i
propaganda, serveis de comunicacions (és a dir, postals) i despeses de publicacions. Això
suposaria un estalvi de 18.000 €. Considerem que són despeses sobredimensionades i que no
tenen un retorn demostrat, com és el cas de determinades accions en matèria de publicitat i
propaganda. També cal racionalitzar la despesa del  que massa sovintButlletí Municipal
funciona com a element de promoció de l’equip de govern i no com a transmissió d’informació d’
interès públic. De fet, no està complint la seva periodicitat de difusió i també es podria optar per
un tipus de butlletí més econòmic.
 
- Segona al·legació: apostem per reduir les partides de subministrament d’energia elèctrica,
gas, combustible, telecomunicacions, productes de neteja i assegurances. El motiu és que hi
ha algunes entitats i ens supramunicipals, com el Consell Comarcal, l’ACM o la Federació
Catalana de Municipis, que tenen desenvolupades centrals de compres, i que algunes
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properament plantejaran ampliacions de subministraments. Cal explorar totes les vies per tal de
rebaixar les despeses d’aquestes partides. A més, també cal tenir en compte la creixent
competència dels operadors de telefonia fixa i mòbil, de les companyies subministradores d’
electricitat i gas, i el mercat de les assegurances. Tot això ens fa plantejar que es podrien
negociar uns contractes millors. La despesa de totes aquestes partides ascendeix a 346.600 €.
Una reducció global mitjana d’un 4,5 % d’aquestes partides suposaria un estalvi de 15.597 €.
 
- Tercera al·legació: proposem reduir diverses partides del pressupost de l’ajuntament per tal
de millorar l’eficiència de l’administració optimitzant la despesa. Al llarg del pressupost hi ha
diverses partides de despesa que són un calaix de sastre o bé el concepte final no s’especifica
de manera detallada. Són partides que consten en el pressupost com a altres despeses o com
a despeses ordinàries no inventariables i que es troben en capítols com els de protecció de la
salubritat pública, funcionament de centres docents d’ensenyament preescolar i primari,
funcionament de centres docents d’ensenyament secundari, serveis complementaris d’
educació, promoció i foment de l’esport, fires i administració general. Totes aquestes partides
ascendeixen a 63.000 €. Dins de l’optimització de la despesa, també caldria incloure la partida
de reparacions d’elements de transport i reparacions de maquinària que ascendeix a 41.000 €.
Un exemple: tal com recull el pressupost, aquest any l’ajuntament adquirirà dos cotxes en
format de rènting, el qual hauria de facilitar el retall en despeses de reparacions. En definitiva,
considerem que es poden reduir les despeses de totes aquestes partides si es creen els
elements de control necessaris. De fet, amb una reducció mitjana del 10 % d’aquestes partides
s’obté un estalvi en la despesa de 10.400 €.
 
- Quarta al·legació: proposem reduir el 10 % de la partida del pressupost de l’ajuntament
destinada a festes locals. Un ajust d’un 10 % de la partida d’altres despeses i festes locals
suposaria un estalvi de 15.200 €. Considerem que és necessari fer una racionalització del
global d’aquesta partida. A més, el govern ha admès que en anys anteriors aquesta partida
estava sobredimensionada i que no s’ajustava a la despesa real. Per a aquest 2020, tot i l’ajust
a la baixa, considerem que encara hi ha marge de rebaixa ja sigui a través d’una racionalització
de determinades despeses o de la superació d’altres que s’utilitzen més com a promoció de l’
equip de govern i no per necessitats o demandes reals de la població. A tot això, encara hi
hauríem d’afegir que hi ha partides que en realitat es podrien considerar com a festes o que
són despeses indirectes derivades de les festes. Dos exemples: quantes hores de la Brigada
Municipal s’han de dedicar a la gestió de festes? I de la Guàrdia Municipal?.
 
- Cinquena al·legació: considerem que el pressupost hauria d’incloure l’ingrés real amb multes
de circulació que consten en la liquidació pressupostària dels darrers anys. Tal com va fer
constar el company de la CUP en l’anterior ple de pressupostos, si ho féssim passaríem dels
8.000 € pressupostats a 16.000 €, és a dir, 8.000 € més. Es tracta d’uns ingressos ja existents
però no recollits en el pressupost.
 
- Sisena al·legació: apostem per crear una ordenança fiscal que reguli el repartiment de
propaganda comercial a les bústies dels domicilis particulars de Riudoms i fer-ho d’acord amb l’
article 20 de la Llei reguladora de les hisendes locals. Aquesta taxa gravaria les grans
empreses que reparteixen publicitat a Riudoms i en quedarien exemptes aquelles amb domicili
fiscal al nostre poble i les associacions sense afany de lucre. Amb aquesta nova ordenança es
preveu una recaptació al voltant de 4.250 €, uns diners que proposem que vagin destinats
íntegrament a mesures d’impuls del comerç local.
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- Setena al·legació: proposem reduir un 50 % l’aportació de diners que l’ajuntament fa a la
Fundació Gaudí, ja que aquests diners es poden destinar directament a la promoció turística
sense necessitat de passar per aquesta fundació. Es tracta en concret de 5.000 €. A més,
també es retallarien 5.000 € de despeses de la fundació. En concret suprimiríem la partida de
visites guiades. Això no és perquè no volem fer visites guiades, sinó que proposem gestionar
aquestes visites directament a través de l’ajuntament, via la contractació d’una nova persona
que també es dedicaria a la dinamització del comerç de Riudoms i a l’impuls del pla de turisme
local (més endavant tornem a fer referència a aquest punt).
 
Aquestes són les set primeres al·legacions que proposem el grup d’Esquerra. Passem a
detallar a quins projectes es destinarien tots aquests diners que ens estalviaríem o quins
projectes crearíem a través d’aquestes set al·legacions. Els projectes són els següents.
 
- Primer projecte: posar en marxa un paquet de mesures per a impulsar la visibilitat de les
dones. Pensem en exposicions i conferències per un valor de 5.000 €. Es tractaria de realitzar
un seguit d’actuacions en el marc del pla d’igualtat que impulsin la visibilitat de les dones i els
seus drets, i posin en valor el seu paper i la importància en el progrés social.
 
- Segon projecte: elaborar el pla de mobilitat i promoure les energies renovables. És una acció
doble basada en la sostenibilitat i amb un cost de 12.000 €. D’una banda, es faria un pla de
mobilitat local que aposti per la moderació de la velocitat, els itineraris a peu i en bicicleta, i la
millora dels aparcaments de vehicles. D’altra banda i partint del PAES, cal realitzar els estudis
necessaris per a incorporar energies renovables en els edificis i equipaments municipals amb l’
objectiu de garantir la autosuficiència energètica i avançar en la generació d’energia renovable.
 
- Tercer projecte: bonificar les empreses i els comerços per tal que s’implantin al nucli antic. És
una mesura que té com a objectiu atreure gent al nucli antic per tal de revitalitzar l’activitat
comercial a la zona i aturar la seva degradació, cosa que a la vegada fomentaria l’
emprenedoria i l’ocupació. S’hi destinarien 12.000 €.
 
- Quart projecte: contractar una persona per a impulsar la dinamització econòmica i la promoció
turística. Això tindria un cost de 25.447 €. Faria les funcions de dinamitzador econòmic i turístic
de Riudoms, i a la vegada complementaria aquestes tasques amb les de guia en les visites als
edificis singulars i els itineraris turístics riudomencs. Això és precisament el que comentàvem
anteriorment quan parlàvem de la Fundació Gaudí.
 
- Cinqué projecte: posar en marxa un paquet de mesures per a fomentar l’emprenedoria i l’
ocupació per valor de 12.000 €. Es destinarien a activitats econòmiques que comportin la
creació de llocs de treball. Aquestes activitats haurien d’estar donades d’alta a Riudoms i les
persones contractades haurien d’estar empadronades al nostre municipi.
 
- Sisè projecte: elaborar un seguit de reglaments necessaris per a impulsar la participació
ciutadana. Ens referim al ROM, al  de l’Ajuntament, al deReglament de Participació Ciutadana
pressupostos participatius o a un Pla estratègic de subvencions. Es destinarien 10.000 € a
aquest projecte.
 
Fins aquí les set primeres al·legacions. Anem amb la vuitena: apostem per crear una
ordenança que gravi els pisos buits en propietat de les entitats bancàries. A partir de l’
experiència d’altres ajuntaments que ja apliquen aquest model, situem la previsió de recaptació

A
q
u
e
s
t
 
d
o
c
u
m
e
n
t
 
é
s
 
u
n
a
 
c
ò
p
i
a
 
a
u
t
è
n
t
i
c
a
 
d
e
l
 
d
o
c
u
m
e
n
t
 
e
l
e
c
t
r
ò
n
i
c
 
o
r
i
g
i
n
a
l
 
c
u
s
t
o
d
i
a
t
 
p
e
r
 
A
j
u
n
t
a
m
e
n
t
 
d
e
 
R
i
u
d
o
m
s
.
 
P
o
d
e
u
 
v
e
r
i
f
i
c
a
r
 
l
a
 
s
e
v
a
 
a
u
t
e
n
t
i
c
i
t
a
t
 
a

t
r
a
v
é
s
 
d
e
l
 
s
e
r
v
e
i
 
d
e
 
v
a
l
i
d
a
c
i
ó
 
d
e
 
l
a
 
S
e
u
 
E
l
e
c
t
r
ò
n
i
c
a
 
d
e
 
l
'
E
n
s
 
a
m
b
 
e
l
 
C
V
E
 
7
B
4
6
9
C
B
E
2
F
6
8
4
F
1
8
B
3
1
0
7
C
1
8
7
6
0
B
0
2
7
2
 
i
 
d
a
t
a
 
d
'
e
m
i
s
s
i
ó
 
2
1
/
0
8
/
2
0
2
0
 
a
 
l
e
s
 
1
4
:
1
1
:
1
4

SIGNAT ELECTRÒNICAMENT PER:
CPISR-1 C Maria Carmen Alcoverro Beltran el dia 06/03/2020 a les 13:03:37 i Sergi Pedret Llauradó - DNI ** (SIG) el dia 10/03/2020 a les 13:55:38



d’aquesta nova ordenança al voltant dels 12.500 €. És una ordenança que el ple de l’
ajuntament ja va aprovar de crear el 2014 i que encara no s’ha redactat. Tirar-la endavant
permetria sancionar els bancs que tenen els seus pisos buits de manera injustificada i durant
un llarg període de temps. Els diners recaptats amb aquesta nova ordenança es destinarien a
tres projectes concrets:
 
- Primer projecte: posar en marxa de manera efectiva ajudes d’accés a l’habitatge per a joves.
El propòsit del primer any seria determinar i formalitzar la via que permeti atorgar aquest tipus d’
ajudes. Es destinarien 5.000 € per a pagar els estudis i els informes jurídics necessaris per
aconseguir-ho.
 
- Segon projecte: destinar 3.500 € per a ampliar el subministrament d’aliments a persones amb
risc d’exclusió social i també a persones d’avançada edat amb gran risc social. La meitat d’
aquests diners es destinarien a Cáritas a través d’una subvenció nominativa.
 
- Tercer projecte: ampliar les beques del menjador i la formació del personal dels menjadors,
que és una reclamació de les AMPA. S’hi destinarien 4.000 €.
 
Arribem a la novena i última al·legació: proposem reduir al voltant d’una tercera part el
pressupost de 90.000 € de la nova pista de tenis que es vol construir ja que aquest pressupost
sembla sobrevalorat. Així es constata en la consulta de preus a diverses empreses del sector,
fins i tot tenint en compte que calgui reforçar el subsòl de la zona. De fet, en el marc de l’
aprovació inicial del pressupost, el govern municipal va admetre que aquest cost era una
estimació feta segurament a l’alça i que s’ajustaria. El grup d’Esquerra proposem una reducció
de 30.750 €. Aquests diners es destinarien a un altre projecte: la creació d’una oficina de
turisme i promoció econòmica. És una oficina que està recollida en diversos estudis realitzats
els últims anys (un estudi de la URV del 2003, el  delPla de Dinamització Turística de Riudoms
2018 i el  del 2016).Pla de Dinamització Comercial de Riudoms
 
Fins aquí l’exposició de les al·legacions. Ara entrem en l’informe que ens han enviat per a
desestimar-les. Aquí ningú posa en dubte l’informe jurídic ni l’article 170.2. No ho posem en
dubte perquè aquestes no són unes al·legacions tècniques d’aspectes formals. En som ben
conscients. Són unes al·legacions polítiques. Des del grup d’Esquerra no hem fet al·legacions
tècniques perquè la nostra voluntat no és entorpir el funcionament de l’Ajuntament. Però deixeu-
me dir que, si haguéssim volgut, en podríem haver fet algunes. Comento una que caldria que
es mirin i que fa referència al : la codificació de les partides econòmiques delPla d’inversions
pla no es correspon amb la classificació econòmica de la despesa. Vostès han codificat tot el 

 com un 600 i sota l’epígraf d’inversions en terrenys, però en realitat, si hoPla d’inversions
miren, els codis del pla d’inversions són uns altres. Però anem al fons de la qüestió, és a dir,
més enllà d’aquesta qüestió tècnica: encara no hem escoltat el posicionament del grup que
forma part del govern tot i que abans l’alcalde ha indicat alguna cosa. Per tant, no sabem com
argumentaran el seu posicionament davant les al·legacions que el grup d’Esquerra presenta
avui, però intuïm que s’amagaran darrere de l’informe tècnic per a rebutjar-les. Aquí és on m’
aturo i faig una pregunta: i si fem política?, seiem en una taula i ens posem d’acord per a posar
en marxa les nou al·legacions que avui presentem? Hi ha maneres per a fer-ho. En poso una
sobre la taula: podem activar totes aquestes al·legacions al llarg d’aquest 2020 a través de
modificacions de crèdit i de romanents. És una cosa del tot factible i legal. Ho és tant que
vostès cada any fan diverses modificacions de crèdit, cosa del tot normal. Perquè no ho fem
també per a tenir en compte aquestes al·legacions? Estan a temps de fer-ho. Vostès es podran
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amagar darrere de l’informe tècnic però, més enllà d’aquest informe, al llarg d’aquest any tenen
marge d’actuació. A partir de demà, vostès poden començar a treballar per a modificar aquest
pressupost. Avui no s’acaba el pressupost de l’Ajuntament de Riudoms per a 2020 i vostès ho
saben. De fet, ho veurem a llarg de l’any quan calgui fer una modificació de crèdit. El
pressupost no és inamovible: si es poden fer canvis per a una cosa, també se’n poden fer per a
una altra. Per tant, si volen vostès, ara mateix poden agafar el compromís de debatre a fons
durant les properes setmanes les al·legacions que avui presentem i incorporar-les en el
pressupost en la seva major part, perquè són unes bones propostes. Són unes al·legacions de
sentit comú. N’estem convençuts. Per tant, la pregunta és: tenen aquesta voluntat? Tenen la
voluntat d’arribar a acords? Tenen voluntat de millorar aquest pressupost a partir de les
aportacions de la resta de grups? Esperem la seva resposta en el torn d’intervencions.
Gràcies».
 
El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Gili, i a continuació dóna la paraula a la resta de
portaveus del grups municipals per si volen fer cap intervenció.
 
Tot seguit, intervé el Sr. Enric Jódar, portaveu del grup municipal de la CUP, que manifesta el
següent: «En primer lloc, estem d’acord amb algunes de les reflexions que ha fet el grup
municipal d’Esquerra. Nosaltres també considerem que tots els tecnicismes que hi puguin
haver no han d’entorpir l’objectiu final que és millorar el pressupost i aquest té marge de
millora. Nosaltres ja ho vam dir en el ple de pressupostos: que crèiem que aquest pressupost
tenia marge de millores. Celebrem que els companys d’Esquerra hagin presentat al·legacions i
per això, més enllà dels impediments tècnics que podríem discutir si ens permeten millorar
aquest pressupost, crec que hauríem de fer tots l’esforç de propiciar el debat, com ha dit el
Ricard. Crec que això va mancar en el debat del ple de pressupostos, que era un debat polític
sobre les discrepàncies que hi havia entre grups polítics i la visió política de les actuacions a l’
ajuntament. Crec que avui tenim una nova oportunitat i el que reclamaria és que, si aquestes
al·legacions no es poden tenir en compte o no es volen tenir en compte per criteris tècnics,
doncs que com a mínim s’argumentin políticament amb quines estan d’acord i amb quines no.
D’aquesta manera, si hem de propiciar una nova taula de debat, veurem sobre quines
propostes s’incorporen possibles modificacions de crèdit. A més, tindrem una cosa guanyada i
és que haurem discutit prèviament amb què estem d’acord i amb què no. Per tant, reitero el
posicionament d’Esquerra: no s’amaguin darrere de les qüestions tècniques. Vinguen a discutir
allò que és polític. M’agradaria escoltar avui raonaments polítics sobre les mesures que ha
presentat el grup municipal d’Esquerra. És a dir, no vull que es passin de puntetes sobre totes
les qüestions que ha fet el grup d’Esquerra en un pressupost que és millorable. Per tant, crec
que l’equip de govern en l’anterior ple de pressupostos no va fer aquest exercici i avui m’
agradaria que es fes, és a dir, que raoni quines mesures són factibles i viables d’estudiar o d’
incorporar en noves modificacions, i quines es poden descartar legítimament... Però m’
agradaria escoltar arguments polítics més aviat que tècnics, perquè evidentment nosaltres hem
de fer una tasca que és la política i la tècnica respecte a altres persones.
 
Respecte al posicionament de la CUP, nosaltres ens abstindrem perquè creiem (tal com hem
dit abans) que els tempos no han sigut els adequats. No hem tingut temps perquè els
companys i les companyes d’Esquerra ens expliquin a fons aquestes al·legacions, a poder
debatre i entendre els motius i les quantitats, si estem més o menys d’acord amb algunes
prioritats... Tampoc hem tingut un debat intern en la nostra organització sobre si són
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adequades o no aquestes propostes. En aquest cas podem compartir o no moltes de les
propostes que es fan aquí. Em sap greu dir que la manera de convocar aquest pressupost ens
obliga, pels nostres tempos polítics, a fer una abstenció tècnica.
 
Comentaré breument algunes de les al·legacions que ha exposat el grup d’Esquerra. Tampoc
m’esplaiaré perquè no hem pogut fer aquest debat, però sí que m’agradaria comentar-ne
alguna. Pel que fa a l’al·legació número 2 que proposa una reducció de les partides de
despeses del pressupost relacionades amb les compres, pensem que aquestes centrals de
compres són externes a l’ajuntament. És a dir, l’ajuntament pot accedir-hi o no, però no té
marge de maniobra a l’hora de fer el redactat d’aquest tipus de contractes. Per tant, creiem que
en aquest sentit és una mica un brindis al sol. En segon lloc, si ens hem de centrar en les
licitacions que fa l’ACM o la central de compres, creiem que com a país (i els municipis en
primer terme) ens correspon fer una anàlisi sobre qui guanya aquestes licitacions i perquè. És a
dir, nosaltres creiem que no s’ha de posar el focus en el criteri econòmic, sinó a fomentar una
contractació més ètica, més responsable i també un consum estratègic lligat al procés d’
emancipació nacional, ja que hi ha altres entitats que ho han impulsat, com ara l’ANC.
Respecte a l’al·legació número 5, evidentment nosaltres la vam posar damunt de la taula.
Creiem que és de sentit comú: si hi ha uns ingressos de 16.000 € en multes i sancions,
podríem entendre que pressuposten 12.000 o 14.000 € per a fer el marge d’un pressupost
responsable, però no entenem que s’hagi pressupostat a la meitat del que és la realitat. Per
tant, estem totalment d’acord es pogués incorporar aquesta al·legació d’alguna manera en el
pressupost. Pel que fa a l’ordenança fiscal que regula la propaganda, crec que aquesta
proposta ja va ser presentada anteriorment pel grup municipal d’Esquerra. No sé si s’ha fet cap
avanç perquè no es va aclarir res en la discussió prèvia que hi va haver d’aquesta ordenança.
No sé si tenen cap novetat per a poder justificar aquesta al·legació.
 
Respecte a l’al·legació número 8 sobre la creació d’una ordenança per a gravar els pisos buits,
si no hem entès malament, s’hauria de fer un reglament previ. És a dir, abans d’aprovar
ordenança caldria fer un reglament previ i a llavors sí que tendria cert sentit. Tanmateix, creiem
que abans potser s’hauria de fer un treball de registre dels pisos buits que hi ha actualment al
municipi. La CUP va estar treballant en una proposta en aquest sentit. Per tant, si hi ha altres
grups municipals que hi estiguin interessats, nosaltres estem oberts a compartir aquesta feina
per tal que hagi una proposta ferma en el ple que es comprometi a tirar endavant aquest estudi.
 
Quant a la partida de beques del menjador, també hi estarien d’acord. Fem esment que en un
dels darrers plens ja vam preguntar a l’equip de govern quines beques del menjador s’havien
atorgat en el curs anterior, precisament per a fer aquesta estimació i saber quin sobrecost
tindrà l’Ajuntament a fi de millorar-les.
 
Llavors d’aquest ple, tristament pel que fa a la convocatòria i perquè de segur que aquestes
al·legacions no s’admetran a tràmit, que com a mínim ens serveixi per a tenir un debat polític
sobre les propostes i com s’ha plantejat: si això realment es veu positiu, doncs incorporem-ho
en la propera modificació de crèdit. Per això demano el compromís de l’equip de govern perquè
digui quines propostes es veuen de forma coherent i quines no, sinó quedarà això en aquest
ple, no se’n tornarà a parlar i ja veurem que hi ha entra o que no hi entra en la propera
modificació de crèdit. Per acabar, faig un criteri tècnic: la primera modificació de crèdit de l’any
passat que correspon a un decret d’alcaldia, no es va enviar als grups municipals, o es va
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enviar tard i no vam tenir constància d’aquesta primera modificació de crèdit fins que no va
arribar la segona modificació de crèdit. Per tant, quan se signi el decret d’alcaldia de la primera
modificació, agrairíem si ens la poden enviar i així ja la tindrem arxivada. Gràcies».
 
El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Jódar i pregunta si cap regidor vol fer cap altra
intervenció.
 
A continuació el Sr. Alcalde respon a les intervencions amb la següent manifestació: «Intento
primer contestar la pregunta formulada pel grup municipal d’Esquerra Republicana sobre si fem
política. Per descomptat que fem política, però fem-la on cal. I avui, en aquest plenari, aquestes
al·legacions no toquen, i això ho diu un informe jurídic que poc té a veure amb la política. Fins i
tot podem estar d’acord amb alguns dels continguts de les al·legacions. De fet, crec que
algunes de les dels vostres al·legacions estan incorporades en el nostre pressupost amb títols
diferents, però anem pel camí. És evident. És molt fàcil agafar qualsevol dels plans de
dinamització que s’han redactat en els últims anys i veure quines són les accions s’han de dur
a terme. No tindrem cap problema a explicar aquestes qüestions, ni tindrem cap problema a
parlar de com han de ser les modificacions de crèdit en un futur. Jo crec que la voluntat de
transparència tan d’aquest govern com d’aquest alcalde, i la voluntat d’arribar a l’entesa tan d’
aquest govern com d’aquest alcalde, estan més que demostrades amb la bona voluntat que s’
ha demostrat des del primer dia en què vaig ser alcalde d’aquest Ajuntament. Per tant, fem
política però fem-la on toqui i quan toqui. El que diu aquest plenari avui és que hi ha un informe
jurídic que avala la no estimació d’aquestes al·legacions. Això és el que regula la llei i és el que
portem avui a votació. Que en voler fer debat? Fem-lo. Que en volen parlar? Parlem-ne. Però
parlem on toqui i no fem del ple un teatre, perquè això no és el que venim a fer aquí. Avui
portem a aprovació el que marca l’ordre del dia del ple i, si volem seure per a parlar de quines
són aquelles en què coincidim... Insisteixo: n’hi ha algunes en què coincidim perquè ja hi són
sota títols diferents i les podrem explicar quan vulguin. Doncs ho fem sense cap tipus de
problema. Només faltaria... Entenem que avui no debatrem res de les al·legacions exposades
perquè no és el lloc ni el moment. Passem a la votació del punt número 2 de l’ordre del dia, que
és l’aprovació, si escau... No hi ha intervencions perquè no hi ha debat. És l’aprovació, si
escau...»
 
Intervé el Sr. Ricard Gili i manifesta el següent: «Primer, el company de la CUP ha fet esment
sobre algunes al·legacions de les que avui presentem. Segon, vostè ha fet esment aquí.
Tercer, no hem fet junta de portaveus i no s’ha pogut parlar de quina seria la dinàmica d’aquest
Ple. A més, jo aquesta tarda he escrit un missatge en un grup de WhatsApp que compartim els
quatre portaveus i he dit «Entenc que hi haurà dues intervencions. Compto amb això». Ningú m’
ha dit el contrari. Vostè acaba de dir ara «I tant que sí que fem política». Si vostè avui no deixa
un torn de rèplica al grup que presenta les al·legacions, estarem fent tot el contrari. Per tant, li
demano si us plau que em deixi fer uns comentaris finals als companys de la CUP i també un
comentari final al govern».
 
El Sr. Alcalde respon dient: «En tot cas, qui decideix els comentaris i les intervencions que es
fan en la sessió plenària és el president d’aquest ple, en aquest cas l’alcalde i insisteixo: fem
els comentaris que vulguem, però no avui. És que no toca. No debatem les al·legacions. Si
volem debatre les al·legacions, fem-ho. No hi ha cap problema a debatre les al·legacions, però
no en aquesta sessió plenària que no toca. En tot cas, tocava en la sessió plenària anterior. Allí
sí que tocava».
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El Sr. Ricard Gili intervé i manifesta el següent: «Vostè s’està amagant. Si us plau, li demano...
Vostè ha dit «Hem de fer política i avui no toca fer això». Doncs quan toca? No hem sigut
convocats a res per a debatre prèviament i parla de fer modificacions per transparència?
Nosaltres plantegem, fem modificacions per a debatre i arribar a acords. Això d’avui no és un
teatre, és intentar evidenciar que nosaltres, com a grup municipal d’Esquerra (i veig que no
som l’únic), volem debatre qüestions polítiques per a fer millores per Riudoms. I faig dos
comentaris al company de la CUP. Pel que fa a la segona al·legació sobre consum estratègic, i
tant... Parlem-ne...».
 
El Sr. Alcalde respon dient: «Ricard, hem dit que no».
 
El Sr. Ricard Gili manifesta: «Crec que ha quedat clar. Paro aquí. Ha quedat clar quin és el seu
posicionament: no vol debatre. Només acabo dient...»
 
El Sr. Alcalde li respon dient: «Ricard, no tens la paraula. No és el lloc. Debatem, però no és el
lloc. Per tant, passem a la votació del punt número 2 de l’orde del dia, que és l’aprovació, si
escau, d’inadmetre les al·legacions presentades pel grup municipal d’Esquerra Republicana-
Acord Municipal pel que fa al pressupost de l’Ajuntament de Riudoms per a l’exercici de 2020
segons l’informe jurídic redactat per Secretaria».
 
El Sr. Enric Jódar intervé i manifesta el següent: «Abans d’aquesta votació, m’agradaria que
constés en acta que no crec que sigui encertada l’actitud del president del ple avui, i seré així
de breu».
 
Finalitzades les diferents intervencions se sotmet l’assumpte a votació plenària.

El Ple de l'Ajuntament, amb l'abstenció dels Srs. Enric Jódar i José Manuel Hernández, amb el
vot en contra dels Srs. Ricard Gili, Maria Teresa Basora, Carme Cros i Arnau Salvat, i amb el
vot a favor dels Srs. Núria Mas, Jordi Domingo, Inmaculada Beatriz Parra, Verònica Torres,
Judit Albesa, Josep Maria Bages i l'Alcalde-President, aprova el següent acord:

Fets

1.- Per Decret de l’Alcaldia es va iniciar l'expedient per a la tramitació i aprovació del
Pressupost General de l’Ajuntament de Riudoms i de la Plantilla del Personal exercici 2020.
 
2.- Es va informar per la Secretaria sobre el procediment a seguir i es informar favorablement
per l’Interventor.
 
3.- Dictaminat favorablement per la Comissió Informativa d’Hisenda, el Ple de l’Ajuntament en
sessió celebrada el dia 7 de gener de 2020, acorda, amb l'abstenció dels Srs. Ricard Gili,
Carme Cros, Maria Teresa Basora, Arnau Salvat i José Manuel Hernández; amb el vot en
contra del Sr. Enric Jódar; i amb el vot a favor dels Srs. Núria Mas, Jordi Domingo, Inmaculada
Beatriz Parra, Verònica Torres, Judit Albesa, Josep Maria Bages i l'Alcalde-President,
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«1. Aprovar inicialment el pressupost general per a l’exercici 2020, el qual, resumit per capítols i
per a cadascun dels corresponents organismes i empreses que l’integren, així com el sostre de
la despesa no financera de l’Ajuntament, que és el següent: El Pressupost General per a l’
exercici 2020 es presenta a l’aprovació sense dèficit inicial, amb un import de 7.343.379,90 €
en ingressos i de 7.343.379,90 € en despeses, en termes consolidats. ( ....)
2. Aprovar la plantilla de personal de l’Ajuntament, de l’EPE Riudoms Gestió i de l’EPE
Riudoms Serveis que consten a a l’expedient.
3. Aprovar les bases d’execució del pressupost general.
4. Exposar el pressupost al públic mitjançant la inserció de l’anunci al Butlletí Oficial de la
Província i al tauler d’anuncis de la corporació durant el termini de quinze dies hàbils, durant el
qual els interessats podran presentar-hi reclamacions.
 
4.- El dia 8 de gener de 2020 s’exposa al públic mitjançant anunci publicat al BOP de
Tarragona i al Tauler d’Anuncis de l’Ajuntament.
 
5.- El dia 28/01/2020 el Regidor Portaveu de Grup Municipal d’ERC-AM a l’Ajuntament
presenta un escrit d'al·legacions al pressupost, i demana que s’incorporin al pressupost.
 
6.- El dia 30/1/2020 la Secretària certifica que durant l’exposició pública del pressuost general
del 2020 s’ha presentat una única al·legació pel grup municipal d’ERC-AM.
 
7.- La Secretària emet un informe jurídic sobre les al·legacions presentades que conclou que 
escau INADMETRE les al·legacions presentades perquè no s’ajusten a les causes que recull l’
article 170.2 del TRLHL.

Fonaments de dret

1. L’article 168.1 i 2, 169 i 170 del RD 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el Text refós de
la Llei reguladora de les Hisendes locals (TRLRHL).

En conseqüència, :S'ACORDA

INADMETRE les al·legacions presentades perquè no concorre cap de les causes previstes a l’
article 170.2 del TRLHL per a interposar reclamacions contra l’aprovació inicial del pressupost.

Règim de recursos:

Si es vol impugnar la present resolució, que posa fi a la via administrativa, procedeix interposar
recurs contenciós administratiu davant el Jutjat Contenciós Administratiu de Tarragona, en el
termini de dos mesos a comptar de l'endemà de la seva notificació.

Alternativament i de forma potestativa, es pot interposar recurs de reposició davant el mateix
òrgan que l’ha dictat, en el termini d’un mes a comptar de l'endemà de la seva notificació.
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Alcalde

Sergi Pedret Llaurado

Secretària

M.Carme Alcoverro Beltran

I no havent-hi més punts a l'ordre del dia, s'alça la sessió a l'hora i el lloc indicats al
començament, de la qual s'estén aquesta acta, que signa l'alcalde, amb mi, la secretària, que
certifico.
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